
PABERKI S PROSLAVE NA JANČAH

EDEN OD NAČINOV OHRANJANJA
TRADICIJ NOB

Največji boj v letu 1942 med partizani in okupatorji - razen
dražgoške bitke je bfl 21. in 22. maja na Jančah. Takrat se je II.
grupa odredov, ki so jo sestavljali štirje bataljoni s 513 borci,
spopadla s premočnim sovražnikom. Po hudih bojih, v katerih je
padlo ogromno Nemcev, se je grupa z majhnimi izgubami (le 7
mrtvih) umaknila na Kucelj.

V spomin na to veliko zmago par- enota v Sloveniji. V njej je bflo mno-
tizanske vojske je bfla v nedeljo, 28. go komunistov in skojevcev, moral-
maja ob desetih pred planinskim nopolitična zavest vseh borcev je
domom II. grupe odredov na Jančah bfla izredno velika, imeli so sposo-
velika slovesnost. Udeležili so se je ben vodilni fcader in močno vojaško
preživeli borci II. giupe odredov, organiziranost. Zato tudi uspehi
oddelek vojakov JLA, okoli 3000 niso izostali, kar priča tudi boj na

Še ena razgtednica z letošnje jubflejne proslave na Jančah:
,JCar poglejte me, mar nisem že pravi vojak? Tudi jaz bom
branfl domovino če bo potrebno!"

občanov in precej vidnih družbeno-
političnih delavcev, med njimi Setgej
Kraigher, predsednik skupščine SRŠ
Mitia Ribičič, član predsedstva
SFRJ, dr. Anton Vratuša, jjodpred-
sednik ZIS, Franc Leskosek-Luka,
prvi komandant slovenske partizan-
ske vojske, generalpolkovnika Janko
Sekirnik in Franc Poglajen, predsed-
niki občinskih skupsdin Grosuplje,
Litija in Moste-Polje in drugi. Papir-
niški pihalni orkester z Vevč je naj-
prej zaigral državno himno. Potem
je predsednik občinske skupščine
Ljubljana Moste-Polje Polde Maček -
pozdiavil vse navzoce. Sledil je slav-
nostni govor generalpolkovnika
Franca Poglajna-Kranjca. Poudarfl
je, da je bila II. giupa odredov leta
1942 najštevilnejša partizanska

Jančah. Kot piva slovenska brigada
je II. gmpa odredov opravtfa po-
membno vojno in idejno vlogo.
Mnogo je prispevala k formiranju
osvobodilne^a boja in s svojim tak-
tičnim uspesnim bojevanjem je bila
svetel zgied dmgim partizanskim
enotam.

Sledi] je kultumi program, v kate-
rem so sodelovali moški pevski zbor
Zvon iz Smartnega pri Litiji pod
vodstvom Janka Slemska, Oder mla-
dih iz Litije in pihalni orkester Vev-
ške papirnice pod vodstvom Franca
Grebenška.

Ob enajstih so se udeleženci pro-
slave napotili k spomeniku na Tu-
jem gnnu. Tam je bila komemora-
tivna svečanost Borec II. grupe-
odiedov kapetan Jože Novak-Ga-

vrilo je ob pokanju salv in igranju
orkestra položil k spomeniku venec.

Potem so se udeleženci vrnili na
Janče k domu II. giupe odredov,
kjer so se okrepili z jedačo in pi-
jačo. Lepo nedeljsko popoldne so
preživeli v prijetnem razpoloženju, .
za katerega je skrbel ansambei C?>m-
plex iz Zadvora.

Pomešal sem se med udeležence
prodave in želel zvedeti kaj več o
njihovih vtisih s proslave trideset-
letnice boja II. giupe odredov. Ker
je bilo na slovesnosti precej mladine,
sem najprej povprasal dva mlada
udeleženca.

ALENKA PERPAR, DIJAKINJA
GIMNAZIJE MOSTE: ,,Tukaj mi je
zelo všeč. Prej sem si vse to pied-
stavljala čisto drugače, danes pa sem
šele lahko malo bolj spoznala stra-
hote vojne in žrtve naših borcev.
Mislim, da mladina vse to jemlje pre-
malo resno. Toda tudi to proslavo bi
morali bolj prflagoditi mladim in
nastopati bi morali tudi mladi."

VINKO ŽIDAN IZ LJUBLJANE:
..Prišel sem skupaj s skupino pet-
desetih tabornikov iz občin Vič-
Rudnik in Moste-Polje. Na Jančah
sem prvič in lahko rečem, da bom
od tu odnesel lepe spomine. Mislim,
da je ta proslava dobra oblika ohra-
njanja tradicij NOB. Tako sa bo tudi
mladina seznanila z našim osvobo-
dilnim bojem in bo ohranila njegove
tradicjje.'

Vevška pihalna godba je vseskozi
navduševala udeležence prodave. Pa
naj nam spregovori njen DIRIGENT
FRANC GREBENŠEK:

,,Tukaj sodeluje godba vsako leto
in počutimo se prav prijetno. Veseli
me, da je na proslavah na Jančah
vedno veliko mladine. To nam
priča, da bodo mladi ohranfli tradi-
cije NOB. Ne zdi pa se mi prav, da v
programu mladina skoraj ni sodelo-
vala. Ne more vse večno ležati na
samih statih borcih!"

Miličniki so svojo težko nalogo
dobro opravfli. To nam potrjuje tudi
izjava ILIJE SAVICA, POMOC-
NIKA KOMANDIRJA iz oddelka
milice Ljubljana-Polje: ,J-judje so
zelo disciplinirani. Javni red in mir
nista bila motena, tudi promet je
kljub veliki gneči potekal brez več-
jih zastojev. Težave pa so s parkir-
nimi prostori, ki so premajhni in
premalo uiejeni. KS Besnica bi pii-
poročal, da to uredi, saj bodo bo!j$i
paikimi prostori dobrodošli tudi
obiskovalcem doma II. grupe odre-
dov in teh ni malo."

Nekaj več o organizaciji in po-
menu proslave nam bo povedal pri-
zadevni SEKRETAR SZDL NAŠE
OBCINE MARJAN MOŠKRIC:

,,Organizacija celotne priieditve
nam je kar lepo uspela, vsaj preveli-
kih spodrsljajev ni bilo. Mislim, da je
prirejanje proslav v spomin bitke na
Jančah poraembno, pa čeprav je od
takrat že preteklo trkteset let. Ta
bitka je namreč zelo pomembna,
ker je bila do takrat ena največjih in
je imela tudi velik odmev. Zato za-
služi vse naše spoštovanje in nujno
je, da te tradicije ohranimo tudi v
prihodnje. Res pa. je, da znamo ne-
katere dogodke prav ceniti šele ta-
krat, ko se le-ti že odmaknejo. Tako
tudi boj na Jančah in samo II. grupo
odredov prav .cdnotimo šeic uaius.
O njeni vrednosti nam priča tudi to,
da je vetiko komandnega kadia za
ostale slovenske partizanske enote
izJlo prav iz II. grupe odredov.

Na koncu pa prisluhnimo še spo-
minom na težka partizanska leta.
Govori FRANC MAZOVEC-RISTO,
major v pokoju.

,,V boju na Jančah sem bU ko-
mandant dru^ega bataljona. Drugi
dan boja je nas bataljon vodil večino
spopadov. Položaje smo držali devet
ui, odbili smo osem jurišev, razbili
smo nemško blindo. Lahko rečem,
da je težišče boja ležalo na nas. Pri
umiku smo pregnali nemško zasedo
na Vnajnarjih. V Besnici smo v boju
uničili 16 sovrainih vojakov in za-
pleniliprecej orožja. Potem smo se
prek Zagarskega vrha in TraJčin
umaknili na Poiico.

Pomen boja na Jančah je velik.
Takiat so Nemci rekli: Petsto barab,
banditov imamo obkoljenih in le
Vprašanje časa je še, kdaj jih bomo
unič'Ji. Pozabili pa so nekaj: da je
bfla II. grupa odredov kot prva slo-
venska brigada močno organizirana,
enofna, v njej je bilo petsto zaved-
nih Slovencev in komunistov, ne pa
petsto barab. Politično in moralno
so bili vsi borci na izredni /išini. To
nam priča tudi to, da je iz II. giupe
odredov izšlo 22 narodnih herojev.
Končno pa: v vsej II. giupi skoraj ni
bilo navadnega vojaka, vsi so napre-
dovali in tvorili kvaliteten vodilni
kader slovenske narodnoosvobo-
dilne vojske.

Takrat smo se borili z velikim
idealizmom Ln vero v zmago. Pre-
našali smo hude napore in žrtve.
Povem naj samo to, da 26 mesecev
nisem spal pod streho!

Pa še nekaj, kot zanimivost: pivi
Nemec, ki je padel v Sloveniji, je bil
moja žrtev. To je bflo 16. julija
1941 ob pol sedmih zvečer v Bes-
nici.

RUDI JELNIKAR


